
la Universitat de York; Stéphane Crépey, de
la Universitat d’Évry, i Carol Alexander, de la
Universitat de Sussex.
L’objectiu de l’escola era el de promoure el con-
tacte i la col.laboració entre joves professionals
i estudiants de doctorat en finances quantita-
tives. Aquesta activitat es va organitzar com
a complement del programa de recerca sobre
finances quantitatives, que s’està duent a terme
al CRM durant el juny i juliol del 2021.

La REM organitza les jornades sobre
accés i dades en obert
El 6 i 7 d’abril, investigadors i professionals
dels centres que formen la Red Estratégica de
Matemáticas (REM), entre els quals hi ha el
CRM, es van reunir virtualment per tractar
els desafiaments que plantegen les polítiques
d’accés obert en recerca. En les jornades hi van
participar ponents experts en política científica
i documentalistes.
Amb la recent aprovació de l’Estratègia Espa-
nyola de Ciència, Tecnologia i Innovació 2021-
2027 (EECTI) i el programa marc Horitzó Eu-
ropa, les polítiques i mandats de ciència oberta
— Open Science en anglès— han adquirit un
protagonisme manifest. Per aportar llum a tots
els dubtes sorgits en la comunitat matemàtica
espanyola davant aquestes polítiques, la REM
va acollir dues jornades virtuals dedicades a
tractar aspectes pràctics i estratègics de la
ciència oberta.
Les jornades es van inaugurar amb la ponència
convidada de Pilar Rico, cap de la unitat
d’accés obert, repositoris i revistes de la Fun-

dació Espanyola per a la Ciència i Tecnologia
(FECYT), que va abordar l’escenari actual tant
a escala nacional com europea. Durant la seva
presentació, Rico ha recalcat que el programa
Horitzó Europa, per exemple, “incorpora una
política d’accés obert molt enfortida i una
ampliació important cap al concepte de ciència
oberta, amb l’objectiu de servir de guia per
a les polítiques dels estats membres de la
Unió”.

Amb la voluntat d’oferir un espai de diàleg
i intercanvi de pràctiques, les jornades van
comptar també amb una taula rodona en què
van participar els investigadors Dae Jin Lee,
del Basque Center for Applied Mathematics
(BCAM); Pelegrina Quintela, del Instituto Tec-
nológico de Matemática Industrial (ITMATI), i
David Rius, del Instituto de Ciencias Matemá-
ticas (ICMAT). Durant el debat, es va discutir
sobre els reptes i beneficis que la ciència oberta
planteja als investigadors, en particular des de
la perspectiva dels diferents nodes de la REM,
i es va donar resposta a les preguntes dels
assistents.

Els materials i gravacions de les sessions dutes
a terme durant les jornades es poden consultar
a la pàgina web de la REM.

La veu de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

Projectes de present i futur
Xavier Jarque
Universitat de Barcelona i director de la Fundació Ferran Sunyer i Balaguer

En els darrers mesos la Fundació Ferran Sunyer
i Balaguer (FFSB) ha treballat intensament
en els seus projectes, tant en aquells més
consolidats com en els que volem endegar.
Aprofito també per donar un agraïment sincer
als membres del patronat i a la Marta Viñuales

per la seva feina i predisposició. Tota aquesta
activitat la continuem fent en un ambient
enrarit per la pandèmia, que sembla que no
podem doblegar. Malgrat la vacunació cada cop
més universal, en les darreres setmanes hem
tingut rebrots sobretot entre els joves.
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En qualsevol cas, el curs acadèmic passat
no ha estat senzill, però tenim l’esperança
(certesa?) que aquest curs vinent consolidarem
la recuperació en molts sentits.

El Premi Ferran Sunyer i Balaguer
Com cada any, la Fundació ha atorgat el seu
premi a una monografia matemàtica escrita en
anglès que exposi els resultats més destacats
d’una àrea de les matemàtiques en la qual
s’hagin produït avenços recentment. S’hi van
presentar 10 treballs que cobrien un ampli
ventall d’àrees de la matemàtica: àlgebra, equa-
cions en derivades parcials, sistemes diàmics,
teoria d’operadors, matemàtica física, teoria de
nombres, etc.

Un cop finalitzat el termini de presentació de
monografies, el comitè científic va començar,
a principis de desembre del 2020, el procés
per decidir la guanyadora. La resolució va ser
a finals de febrer (principis de març; no ho
recordo exactament), i el treball que va merèi-
xer el premi va ser Cubic forms and the circle
method escrit pel matemàtic Tim Browning, de
l’Institut de Ciència i Tecnologia d’Àustria. El
llibre presenta diversos punts de vista sobre el
mètode del cercle pel cas de polinomis cúbics.
Es dona el cas que Tim Browning ja havia
guanyat el Premi FFSB l’any 2009.

Tota la informació sobre els premis d’edici-
ons anteriors i d’enguany la podeu trobar al
web.

Com cada any, la Fundació ha atorgat diverses
borses de viatge per estades d’entre un i
tres mesos a centres de recerca i universitats
d’arreu. Les poden sol.licitar estudiants en el
darrer tram de la seva etapa de doctorat. Al
proper número en parlaré amb més detall, ja
que hi hem introduït algunes petites modifica-
cions.

En tot cas, esperem que tots els guardonats
amb l’ajut puguin fer les seves estades i en
treguin el profit desitjat. Bona sort.

La covid, present als premis de la FFSB

Aquest any 2021, el Premi Matemàtiques i So-
cietat s’ha concedit a dos investigadors catalans
que han tingut un pes molt important pel que

fa a l’estat d’opinió de la societat en el tema de
la pandèmia.
Per una banda, ha estat premiada Clara
Prats Soler, investigadora del Grup de Biologia
Computacional i Sistemes Complexos de la
Universitat Politècnica de Catalunya. Els seus
models i les tècniques estadístiques emprades
han servit per entendre millor el comportament
de la covid-19 i per assessorar la Comissió
Europea en relació amb l’anàlisi diària amb
prediccions a curt termini de la pandèmia per
poder-hi fer front.
També ha estat guardonat Àlex Arenas, inves-
tigador del grup ALEPHSYS de la Universitat
Rovira i Virgili. El premi reconeix la seva
capacitat d’adaptació de models matemàtics
basats en la mobilitat de les poblacions i que
estudien la propagació d’epidèmies com la de la
covid-19, incloent-hi les dades epidemiològiques
obtingudes fins ara i preveient també la influ-
ència dels individus asimptomàtics que poden
provocar nous contagis.
En tot cas, tots dos, i els seus equips respectius,
han contribuït a fer visibles les matemàtiques
com a eina de resposta fonamental pel repte
social que ha significat i significa aquesta època
de pandèmia.

El projecte amb Sant Joan de Déu
Com he escrit anteriorment en aquest espai,
la col·laboració de la Fundació amb l’Hospital
de Sant Joan de Déu és una iniciativa que
volem que sigui d’èxit. Després de la darrera
trobada amb l’equip que porta a terme el
projecte a Sant Joan de Déu, hem tingut i
tenim diverses reunions dins de la comunitat
matemàtica catalana per buscar i dissenyar
els millors equips humans que puguin dur a
terme la col·laboració. No és tasca fàcil, ja que,
malgrat l’interès intrínsec del projecte, costa
obrir l’escletxa en les agendes molt atapeïdes
dels investigadors que hauríem d’assumir la
feina. Esperem que en el proper número us
puguem dir que tot va endavant!

DITMAE i DIMAT, en format digital

Després que l’any 2020 no es poguessin dur
a terme les sessions del DITMAE (Figueres) i
del DITMAT (Lleida) per la pandèmia, aquest
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2021 finalment les vam fer en línia i, conse-
güentment vàrem ajunta-les en un mateix dia
(avantatges de la modalitat digital. . . , però
vaja, ens agrada més el contacte amb els joves
a l’aula, i aquesta és la nostra intenció de cara
al futur).

Els cursos no corresponien als que teníem pre-
vistos l’any 2020, ja que els tallers havien de ser
compatibles amb el format digital. Finalment,
els dos cursos els van impartir Marc Masdeu
(UAB) i Enric Ventura (UPC). El primer va
anar de resolució d’equacions cúbiques, i el
segon, de com pintar un graf.
L’èxit va ser considerable, amb un grapat
d’estudiants aprenent i passant un dissabte al
matí fent matemàtiques. No cal dir, però ho

dic, que cal donar un agraïment immens al
suport incondicional de l’equip de joves que
ens ajuden en els tallers i l’organització de
l’activitat.

De president a presidenta
A partir de l’1 de setembre del 2021 l’Institut
d’Estudis Catalans té la primera presidenta de
la institució (en tota la seva història), Teresa
Cabré, de la Secció Filològica. Com sabeu, o
potser no, la presidència de la Fundació Ferran
Sunyer i Balaguer correspon al president o
presidenta de l’institut; per tant, això vol dir
que Teresa Cabré serà la nova presidenta de
la Fundació. Li volem donar la benvinguda,
amb l’esperança que la col·laboració entre amb-
dues institucions sigui tan profitosa com fins
ara.

I, és clar, aquest relleu a l’IEC fa que Jo-
andomèc Ros deixi de ser president de la
Fundació, com ho ha estat en els darrers 8
anys. Volem agrair-li la dedicació, el temps
i l’actitud propositiva envers la Fundació. Li
desitgem el millor en la nova etapa que ara tot
just enceta.

Un darrer apunt personal
Com a director de la Fundació, puc dir que
estimo les matemàtiques en particular i la
ciència en general. I, per tant, també tinc
estima pels matemàtics en particular i els
científics en un sentit ampli. La meva solidaritat
amb el científic Andreu Mas-Colell (i la resta de
represaliats) en aquests moments difícils.

La veu de la FEEMCAT

Lleimat, l’associació de Professorat de Matemàtiques de Lleida i les
seves comarques
Ferran Montardit
membre de Lleimat

Sota l’acrònim de Lleimat es troba l’Associació
de Professorat de Matemàtiques de Lleida i
comarques, una associació sense finalitats lu-
cratives de mestres i professorat de tots els

nivells, des de l’educació infantil fins a l’àmbit
universitari.
Lleimat es va construir formalment l’any 2006
per afavorir l’ensenyament, l’aprenentatge i
l’estudi de les matemàtiques, així com per
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